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یک بنای تاریخی بازنده
 طـــرح هنـــری بازســـازی تاریخـــی آزاده اخلاقی، 
بـــه بهره برداری شـــرکت عظام از ســـوی صندوق 
پایان داد و مســـعودیه را وارد یک پروســـه حقوقی 
کرد تـــا مرمت عمـــارت 5 ســـال دیگر بـــه تعویق 
بیفتد. بازنـــده این ماجرا یک بنـــای تاریخی بود؛ 

عمارت مســـعودیه.
تقـــی زاده در ایـــن گفت و گـــو وعـــده می دهد که 
عمارت مســـعودیه قرار است نقش ویژه فرهنگی 
در حـــد قـــد و قامـــت بلند خـــود در تهـــران و در 
ســـطح بین الملل بازی کند. عمارت مســـعودیه 
بعـــد از کاخ گلســـتان، مهم تریـــن و فاخرتریـــن 

عمارت تهـــران از دوره قاجاریه اســـت.
شماپسازتحویلعمارتمسعودیه،اعلام
کردیدعمارتنبایدکاربریهتلداشته

باشد.
بلـــه. بعـــد از در اختیارگرفتن عمارت مســـعودیه 
و بررســـی هایی کـــه انجام دادیم متوجه شـــدیم 
ایـــن بنـــا نمی تواند تبدیـــل به هتل شـــود چراکه 
حفاظت از بنا در اولویت اســـت. باتوجه به آنکه 
ســـطوح تاریخی این بنا بزرگ و به صورت ســـالن 
اســـت، امکان خردکردن و تبدیل آن به اتاق برای 
کاربـــری هتل نیســـت. می تـــوان از ایـــن عمارت 
بهره برداری هـــای مختلفی داشـــت کـــه علاوه بر 
بـــرکات آن بـــرای تهـــران، تأثیـــرات بین المللـــی 
هم داشـــته باشـــد. پس از مطلع کردن صندوق 
احیـــا در خصوص این مهم که عمارت مســـعودیه 
نمی توانـــد کاربری اقامتی و هتل داشـــته باشـــد، 
موافقت شـــد کـــه بـــرای تعریف کاربـــری جدید، 
مطالعـــات دقیقی انجام شـــود. درنهایت کاربری 
نهایـــی کـــه همـــان مرکـــز برگـــزاری رویدادهای 
فرهنگـــی، هنری و آموزشـــی اســـت، بـــه کمیته 
فنـــی صنـــدوق احیـــا ارائـــه شـــد. اعضـــای ایـــن 
کمیتـــه در بهمـــن 1390 بـــا مناســـب ندانســـتن 
کاربری اقامتی-پذیرایی، تلفیقی از ســـناریوهای 
پیشـــنهادی شـــامل فرهنگی، هنری و آموزشی را 

مـــورد تصویب قـــرار دادند.
البتهبخشحقوقیصندوقبهاینموضوع
ایرادگرفتوعنوانشدتغییرکاربریایکه
درقراردادذکرشده،ازاختیاراتصندوق

خارجاست.
بلـــه. بنابراین موضوع را در هیـــأت دولت مطرح 
کردیم و در کمیســـیون های مختلف توضیحات 
لازم را ارائـــه دادیـــم و آخریـــن کمیســـیون نیـــز 
کمیســـیون امـــور لوایح دولـــت بـــود. درنهایت 
کاربـــری جدیـــد مـــورد تأیید قـــرار گرفـــت. چند 
هفته بعـــد از تأیید این کمیســـیون، رئیس وقت 
ســـازمان میراث فرهنگی و گردشگری، اعلام کرد 
کـــه لایحه تغییـــر کاربـــری مســـعودیه را از دولت 
خـــارج کرده و دلیـــل این امر را ایراداتی دانســـت 
که ســـازمان بازرســـی به پرونده داشـــته اســـت. 
این ایراد قبل از آن توســـط دیوان محاسبات نیز 
مطرح شـــده بود که مـــا پاســـخ لازم را ارائه داده 
بودیم که متقاعد شـــده بـــود. در همان گیر و دار 
بودیـــم که ماجـــرای پروژه »به روایت یک شـــاهد 
عینـــی« آزاده اخلاقی، عـــکاس و کارگردان پیش 
آمـــد. در آن زمـــان، اخلاقی بـــا هماهنگی هایی 
که قبلاً صـــورت گرفته بود، می خواســـت صحنه 
به توپ بســـتن مجلـــس را اجرا کند کـــه ناگهان 
شـــاهد حضـــور خبرنـــگاران و بعـــد هم ریاســـت 

صندوق احیا و حراســـت و... بودیم و عنوان شد 
که مســـعودیه را به آتش کشـــیدند. همین ماجرا 
ســـبب شـــد تا نامـــه بزنند که قـــرارداد بـــا عظام 
لغو شـــده، ایـــن درحالی اســـت که اجازه فســـخ 
نداشتند. باید جرم توسط قاضی تشخیص داده 
شـــود. بنابراین ماجرای شـــکایت و ادعای دعوی 
صنـــدوق احیا بـــه دادگاه مطرح و رونـــد دادگاه 5 
ســـال به طول انجامید. درنهایـــت قاضی رأی داد 
که آمـــدن صندوق احیا به مســـعودیه و اســـکان 
در آن، تصـــرف عُدوانی اســـت، باید خســـارت و 
بـــرای مدتی که در مســـعودیه بودند، اجاره دهند 
و جریمـــه دیگـــری هـــم لحـــاظ شـــد. باتوجه به 
آنکه شـــورای فنی کـــه تنها نهـــاد تصمیم گیرنده 
درخصوص امور مسعودیه اســـت، موافقت خود 
را بـــرای تبدیل مســـعودیه بـــه مرکـــز رویدادهای 
فرهنگی،  هنری و آموزشـــی اعلام کـــرده، این امر 
ابلاغ و ســـرمایه گذار در صدد ایـــن تغییر کاربری 
برآمـــد. ما از گرفتن خســـارت صرف نظر کردیم و 
خواســـتار ایجاد امکانـــی برای انجـــام کارهایمان 
شـــدیم. شـــرط اول آن رفتـــن صندوق توســـعه 
و احیـــای بناهـــای تاریخـــی از عمارت مســـعودیه 

. ست ا
کیقراراستصندوقاحیانقلمکانکند؟

بنـــا بر تاریخـــی که در قـــرارداد الحاقی ذکر شـــده 
صنـــدوق بایـــد 1401/12/29 مســـعودیه را تخلیـــه 
می کـــرد امـــا اکنـــون بیـــش از 9 مـــاه از آن تاریخ 
می  گـــذرد و صنـــدوق در عمارت اســـت. از زمانی 
که عظام از مســـعودیه رفت و تا زمان بازگشـــت، 
 یـــک آجـــر روی آجـــر گذاشـــته نشـــده اســـت. 
باوجود آنکه ســـاختمان تاریخی دائم در معرض 
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چرا عمارت مسعودیه فرسود؟

نقضحقوقحیواناتبهحیاتانساننیز
آسیبمیرساند

جنگلهاخوراکداممیشود

تاریـــخ 19 آذر مصادف با 10 دســـامبر در تقویم مردم جهان به 
نام »روز جهانی حقوق حیوانات« ثبت شـــده اســـت. ســـپهر 
ســـلیمی، فعال حقـــوق حیوانـــات نگاه ویـــژه ای بـــه این روز 
دارد. او بـــه »ایـــران« می گویـــد: »19 آذر به عنـــوان روز جهانی 
حقـــوق حیوانـــات و حقـــوق بشـــر ثبت شـــده اســـت؛ یعنی 
پـــس از جنـــگ جهانی دوم ســـال 1948 که روز حقوق بشـــر 
تصویب شـــد، 50 ســـال بعد این تصمیم گرفته شـــد. هدف از 
ایـــن نامگذاری این اســـت که مـــردم کره زمین بیـــن نژادها، 
اقـــوام و گونه هـــای مختلف انســـان تبعیض قائل نشـــوند و 
جنگ افـــروزی نکننـــد. 50 ســـال بعد تصویب شـــد کـــه این 
حقـــوق شـــامل همه گونه هـــای جانـــداران اعـــم از نژادهای 
مختلف انســـان و حیـــوان )ماهیـــان، ماکیـــان، خزندگان و 
دوزیستان( می شـــود و هر جانداری سهمی از این زمین دارد؛ 
پس بایـــد با انـــواع گونه گرایی و گونه پرســـتی مقابله شـــود. 
ســـلیمی اعتقاد دارد برای فرهنگســـازی در این حوزه تمامی 
دســـت انـــدرکاران در حوزه هـــای مختلـــف بایـــد بدانند که 
حمایـــت از حیوانـــات و احترام به حقوق آنان، باید بخشـــی 
از فرهنـــگ عمومی باشـــد. جامعـــه و شـــهروندانی که حتی 
به حقـــوق حیوانـــات و همه موجـــودات احتـــرام می گذارند 
یعنـــی آن جامعـــه دارای امنیـــت و زندگی بهتری اســـت؛ زیرا 
در ســـطوح بالاتر این تفکر در میان آنها نهادینه شـــده است 
کـــه برای اقلیت هـــای قومی و نژادی کوچک تـــر احترام قائل 
شـــده و حق آنها را به رسمیت بشناســـد. قطعاً در این جامعه 

صلح و آرامش حکمفرماســـت.

دامپروری صنعتی
ســـلیمی اعتقـــاد دارد بزرگ ترین بلایایی که زمین با دســـت 
بشـــریت گرفتار آن شـــد، مســـأله ایجاد دامپـــروری صنعتی 
اســـت و می گوید: صنعت دامپـــروری در کنـــار دیگر صنایع، 
آســـیب های باورنکردنـــی زیـــادی بـــه زمیـــن وارد می کنـــد؛ 
اســـتفاده از گوشـــت حیوانات را به صنعـــت تبدیل کرده ایم. 
غ  غ و تخم مر اگرچه در قدیم اجدادمان از گوشـــت قرمز، مر
اســـتفاده می کردنـــد ولی شـــاید به میـــزان یک دهـــم یا یک 
پنجاهـــم مصـــرف امـــروز مـــا را داشـــتند. رژیم غذایـــی اکثر 
ایرانیـــان و جهان در گذشـــته بـــر پایه غـــلات و گیاهان بود. 
به واســـطه صنعتی شـــدن دامداری  و مرغداری  هـــا گاوی که 
به شـــکل طبیعی روزی 5 کیلو شـــیر مـــی داد، روزانـــه 60 کیلو 
شـــیر می دهد. مرغی که درســـال 12 عدد تخم می گذاشـــت، 
ســـالانه 300 عدد تخـــم می گذارد. قطعاً تمامـــی این تغییرات 

باعث فشـــار بر زمین می شـــود.
او می گویـــد: »بخش زیـــادی از جمعیت زدایی ها در سراســـر 
جهان بـــه دلیـــل تمایل ما بـــه تولیـــد گیاهان بیشـــتر برای 
مصارف دام و تولید مقداری گوشـــت اســـت کـــه نوعی اتلاف 
منابع آبی، خاکی، جنگل زدایی و اســـراف به شـــمار می آید. 
بـــه دلیـــل اینکه مثـــلاً ذرت یـــا ســـیب زمینی یـــا گیاهانی که 
انســـان مســـتقیماً می توانـــد ســـرو کند بـــه خـــورد دام داده 
می شـــود تا بـــه ازای مصرف 10 کیلو ســـبزیجات و گیاهان یک 
کیلو گوشـــت دریافت کنیم. به گفته ســـلیمی تقریباً بیش از 
70 درصـــد جنگل هـــا در نقاط مختلف جهان نابود می شـــود 

تـــا زمین های تولیـــد خوراک دام ایجاد شـــود.

مصرف بی رویه آنتی  بیوتیک ها
دامپروری خود ســـبب بروز بیماری های گوناگون می شـــود؛ 
مصرف بی رویه گوشـــت هم به ضرر انســـان تمام می شود. از 
اتفاقاتی که دیر یا زود گریبانگیر بشـــریت خواهد شد، مسأله 
مقاومت میکروبی به واســـطه آنتی بیوتیک هایی است که به 
مصرف دام می رســـد و بدن انســـان از طریـــق غذاهایی مثل 

غ و گوشـــت روزانه آنتی بیوتیک هـــا را دریافت می کند. مر

آزمایش های حیوانی
به گفته ســـلیمی خوشـــبختانه با پیشـــرفت علم و تکنولوژی 
دیگر نیازی بـــه آزمایش روی حیوانات نیســـت، زیرا خیلی از 
آزمایش هـــا روی حیوانـــات غیرکاربردی، تکـــراری و بی ارزش 
هســـتند. درحـــال حاضر بـــا وجود هـــوش مصنوعـــی، انواع 
شبیه ســـازی، رجـــوع به نتایـــج آزمایش هـــای قبلـــی و انواع 
نرم افزارهـــا، مدل هـــا و ماکت هـــا، دیگـــر تشـــریح حیوانات 
و آزمایـــش روی آنها عملی غیرضروری محســـوب می شـــود.

مصرف گرایی
ســـلیمی با توجه به مصـــرف بی رویه در هر چیـــزی می  گوید: 
تبلیغـــات روزانـــه انســـان را به پرتـــگاه مصرف گرایـــی هر چه 
بیشـــتر در هـــر زمینـــه ای ســـوق می دهـــد. در گذشـــته یک 
لبـــاس را چند نفر اســـتفاده می کردند، مثـــلاً کفش ها تعمیر 
می شـــدند ولی امـــروزه بیش از حـــد زباله تولیـــد می کنیم و 
دورریـــز زیـــادی داریم. باید متوجه شـــویم کـــه مصرف کمتر 
باعث حفـــظ و نجات زمین می شـــود. به گفته دانشـــمندان 
ایـــن زمین گنجایش زیســـتی 4 میلیـــارد نفر انســـان را دارد. 
جمعیـــت روی زمیـــن در حال حاضـــر 8 میلیارد نفر اســـت و 
ما بیـــش از حد معمـــول از منابع زمین بهـــره می بریم. باید 
هر چه ســـریع تر ایـــن رونـــد را متوقف کنیم و ســـوخت های 
فســـیلی را کنـــار بگذاریم و ســـبک زندگی را به ســـبک پایدار 
برســـانیم. زباله ها را بازیافت کنیم. مصرف غذاهای حیوانی 
را به حداقل یا صفر برســـانیم، زیرا غذاهـــای حیوانی نیاز به 
مصرف آب و خـــاک زیادی دارد. در واقع بخشـــی از منابع ما 
صرف حرکـــت، جابه جایـــی و نگهـــداری حیوانـــات و تولید 
گوشت می شـــود. درست این اســـت که ما از زمین کشاورزی 
بـــرای منابع غذایـــی خود اســـتفاده کنیم و گیاهـــان را خود 

مصرف کنیـــم تا بتوانیم منابع پایدارتری داشـــته باشـــیم.

گزارش

براساس قرارداد میان صندوق احیا و توسعه بافت های تاریخی، عمارت مسعودی قرار است مرکز رویدادهای فرهنگی، 
هنری و آموزشی تهران در مسعودیه باشد. به گفته تقی زاده این عمارت پس از احیا، محلی برای فعالیت های برون 

مرزی فرهنگی خواهد بود با محوریت ایران. او می گوید: برنامه ریزی کرده است که این مرکز جایی برای برگزاری 
برنامه های مشترک با کشورهای حوزه فرهنگی ایران بزرگ باشدو  کسانی از کشورهای اطراف به عمارت مسعودیه 

بیایند. تقی زاده می پرسد: »چرا مثلاً ما نباید در عمارت مسعودیه رویداد مکتب تبریز، شیراز یا مکتب هرات داشته 
باشیم.« مکتب تبریز دوم به دوره ای از هنر نگارگری ایرانی در زمان حکومت صفوی در تبریز گفته می شود. مکتب 

شیراز اول یک مکتب نگارگری ایرانی است. مغول ها تمامی ایران را تصرف کردند بجز شیراز که خود تسلیم شد. این 
مسأله باعث شد که در طی حکومت مغولان، در شیراز یک حکومت محلی شیرازی شکل بگیرد و این مسأله باعث 

پیدایش مکتب نگارگری شیراز شد که از مکتب تبریز بسیار بیشتر به مایه های ایرانی و شیوه کهن نقاشی ایرانی 
نزدیک است. مکتب هرات نیز یکی از سبک های نقاشی ایرانی است که در دوره تیموریان است. او می گوید: »در 

حوزه آموزشی به سراغ آموزش هایی می رویم که اکنون در دانشگاه ها وجود ندارد و بیشتر بین رشته ای هستند. برای 
مثال، اقتصاد فرهنگ، مدیر فرهنگی که بتواند برنامه ریزی فرهنگی داشته باشد. آموزش در حوزه سینما و... و در کل 

آموزش هایی که هیچ جا نمی شود. حتی کارشناسی نسخ خطی و آثار تاریخی، ساز، اشیای فرهنگی و... و شناسنامه دار 
کردن و حتی مرمت آثار را در این مکان انجام خواهیم داد چراکه این کارها در هیچ مکانی انجام نمی شود. 

ـــرش بـ

جایی برای گفتن از حوزه فرهنگی ایران بزرگ

را ارائـــه دادیم و یاد گرفتیم. چه ســـودی بزرگ تر 
از این. اما یک ســـود دیگر هم داشـــتیم به اینجا 
یـــک هویت بخشـــیدیم که بـــه بیزینـــس آتی ما 
نزدیک تر باشـــد. همه فکـــر می کردند کـــه ما با 
ایـــن پول می خواهیـــم عمـــارت را مرمت کنیم.
نه،همهاینفکررانمیکردند.شمااینجارا

مرمتنکردیدامابهرهبرداریکردید.
 چون کاربری آن مشـــخص نبود. اگـــر کاربری را 
به من ابـــلاغ می کردند من مرمـــت می کردم ما 

همه کارهای حفاظتـــی را انجام دادیم.
شمادربناییکهوضعیتخطرناکی

داشتودیوارشطبلهکردهبود،برنامه
گذاشتید

به نکته خوبی اشـــاره کردید. ما به چه داشـــتیم 
فکـــر می کردیـــم و بیـــرون داشـــت چـــه فکری 
می کرد. تقصیر ماســـت کـــه نتوانســـتیم برنامه 
را به موقـــع تبییـــن کنیـــم. ما صبح ســـاعت 7 
وارد می شـــدیم، کافه ما ساعت 10 شـــروع به کار 
می کرد و ســـاعت 8 شـــب درش بســـته می شد. 
کارمندهای ما هم ســـاعت 6 رفتـــه بودند، اینجا 
ســـاعت 8 کامـــل تعطیل بـــود. بعد از ما  ســـر و 
کلـــه معتاد ها و کارتن خواب هـــا در خیابان ملت 
پیدا می شـــد. صبح کـــه می آمدیم از کیوســـک 
مطبوعات فروشـــی تـــا پیچـــی کـــه بـــه میـــدان 
می رســـید پر از ســـرنگ بـــود. باید چه  کارشـــان 
کنیم؟ راهی نداشـــتیم مگر اینکـــه فعالیت مان 
را از ســـاعت 7 شب به 11 شب بکشـــیم. اجرای 
تئاتـــر بهترین انتخاب بـــود. منتها مـــکان آن را 
باید درســـت می کردیم. باید آکوستیک می شد. 
برای نشـــیمن، ســـکوهایی را طراحی کردیم که 
نیاز هـــا رفع و رجوع شـــود و کاملاً برگشـــت پذیر 
باشـــد. ســـاعت فعالیت اینجا تا 11 شـــب ادامه 
یافـــت.  دیگر یـــک معتاد در محـــل نماند چون 
آسایش شـــان به هم ریخت، دیگر نمی توانستند  
در آنجـــا راحت باشـــند. مـــن اینجوری داشـــتم 
فکر می کـــردم. بعـــد آمدند گفتنـــد وزن تئاتری 
که اجرا می کنیـــد ســـاختمان را می خواباند. در 

حالی کـــه وزنـــش روی زمین بود.
یعنیآنهمهآدمیکهبرایکنسرتآمد،
هیچتهدیدیبرایعمارتمسعودیه

مرمتنشدهنداشت؟
 هیـــچ تهدیدی نداشـــت. ببینید شـــما کارهای 
کجـــا  دیده ایـــد  کـــه  را  یانی)موســـیقیدان( 

برگـــزار می کنـــد؟ را  کنســـرت هایش 
خیلیازمکانهایتاریخیمحلبرگزاری
کنسرتاست.کسیمخالفبرگزاری
فعالیتهایفرهنگیدربناهایتاریخی
نیست.مامیگوییممرمتکن،بنارا

استحکامبخشیکن،کنسرتهمبرگزار
کنماهممیآییموتماشامیکنیم...

الان شـــما پروژه دیگر مـــا عمـــارت عامری ها در 
کاشـــان را دیده اید. آنجا نخســـتین بوتیک هتل 
خاورمیانـــه اســـت، برنامه ما این اســـت که در 10 
ســـال آتی بـــه اولیـــن بوتیک هتل آســـیا تبدیل 

شـــود؛ یک برند برای کشـــور.
واقعاًهمچینقابلیتیدارد؟

حتمـــاً دارد. ما اجرای تئاتر را از عمارت عامری ها 
شـــروع کردیـــم. در عمارت مســـعودیه هم ســـه 
کنســـرت، دو برنامه خانه ســـینما و یـــک  برنامه 
خانـــه موســـیقی برگـــزار کردیـــم. دو نوبت هم 
افطـــاری دادیم. نزدیـــک به 800 تـــا 1700نفر برای 
کنســـرت آمدنـــد. افطار هم بـــرای حـــدود100 تا 
200 نفـــر بود. بـــا ایـــن برنامه ها باز هـــم عمارت 

مســـعودیه بولد شد.
ظرفیتبردعمارتمسعودیهچندنفر

است؟
شـــاید حافظه ام خطا بکنـــد اما به نظـــرم 600 تا 

1500 نفر اســـت.
بهنظرمیرسدکهزمینهپشتگچبریهاو
کاشیها،آبی،فیروزهایوسبزبودهاست؟

بلـــه نمای عمـــارت چند رنگ اســـت. بـــا مرمت 
لایه های تاریخی رنگی اش مشـــخص می شـــود.
رنگهادرزمانمرمتداردپاکمیشود،

چونهمهجاسفیدشدهبود؟
خیـــر. ما در امـــر مرمتی که جـــزو الفبای مرمتی 
اســـت، هیچ وقـــت یافتـــه را پـــاک نمی کنیـــم. 
الان مـــا یک رنـــگ متعلق به دوره مســـعود میرزا 
و یـــک لایـــه رنـــگ متعلـــق بـــه دوره آمـــوزش و 
پـــرورش داریـــم. هیچ کـــدام از ایـــن  رنگ هـــا را 
پاک نمی کنیـــم. حتماً شـــواهد را نگه می داریم. 
دربـــاره لایه های متأخـــر هم قضـــاوت می کنیم 
اگر هنری باشـــد جدا کـــرده و در مـــوزه نمایش 
داده می شـــود، اگـــر فاقد ارزش فرهنگی باشـــد 

جمـــع اش می کنیم.
یعنیقراراستدوبارههمانرنگها

برگردد؟
 بلـــه هـــر رنگـــی کـــه اصالتش مشـــخص شـــود 
برمی گردانیـــم، چـــون فکر می کنم کـــه خیلی از 

رنگ ها پاک شـــده اســـت.
وضعیتارُسیهاچهمیشود؟

تاریخـــی  هیچ کـــدام  موجـــود  اورســـی های 
نیســـت. همه  ارســـی هـــای اینجا را آتـــش زده یا 
تخریـــب کردنـــد. بســـیاری از اینها را شـــادروان 
باقر آیـــت الله زاده شـــیرازی ســـاخته امـــا خوب 
نگهداری نشـــده اند. باد از شیشـــه های شکسته 
پنجره هـــای جنوبی عمـــارت وارد و ارســـی ها را 
نابود کرده اســـت. الان تعـــداد زیادی از پنجره ها 
شیشـــه ندارنـــد. چوب هـــای آنهـــا هـــم ریخته 
اســـت. بـــرای مرمـــت بخـــش شـــرقی، بـــا یک 
اســـتاد مرمت چوب دانشـــگاه قرارداد بسته ایم 
کـــه پنجره پوســـیده را دوباره احیا کند. شیشـــه 
رنگی بســـیار گران تحت تحریـــم را هم از طریق 
دفاتـــر خارج از کشـــور تهیـــه می کنیم تـــا بنا به 

حالت اولیـــه بازگردد.
پشتتماشاخانههمطبلهکردهاست.

 هنوز مرمت آن بخش که داربســـت دارد شروع 
نشـــده اســـت. اگر نگاه کنید آن یک دیوار)طبله 
کرده( 10 ســـانتی اســـت کـــه جلوی نمـــای بنا را 
در دوره قبـــل گذاشـــته اند. کار غلطـــی اســـت. 
تعمیـــرات غلـــط زیـــادی در دوره هـــای مختلف 
در حیـــاط هـــم اتفاق افتـــاده اســـت. طبقه بالا 
یا ســـفره خانه در ضلع جنوبی، اورســـی داشـــته 
اســـت. یعنی تمـــام آن نمـــا عوض می شـــود اما 
طبیعتاً برای آن آجری که دوخته نشـــده و طبله 

کرده اســـت بایـــد فکر اساســـی تر بکنیم.

گفتوگو

زهراکشوری
دبیرگروهزیستبوم

پساز5ســـالدعوایحقوقی،ســـالگذشـــته،دوبارهبهرهبرداریازعمارتمسعودیهبهشرکت
عظامرســـید.اینبنادرســـال1389توســـطصنـــدوقاحیا،توســـعهوبهرهبـــرداریازبافتهای
تاریخیبهاینشـــرکتواگذارشـــد.براســـاستوافقمیـــانآندو،قـــراربودعمارتمســـعودیه
هتلشـــودامابهرهبـــردارپسازاســـتقراراعلامکردکهعمارتمســـعودیهنبایـــدتبدیلبههتل
شـــود.صندوقاینتغییرتصمیمراخلافقراروقرارداددانســـت.شـــرکتعظـــامهمانزمانبا
طرحاینموضـــوع،اقدامبهبهرهبـــرداریازعمارتقاجـــاریبابرگزاریکنســـرتها،پرفورمنس
و...کـــردامامرمتبناراموکـــولبهپذیرشکاربریجدیدازســـویصندوقکـــرد.اینتصمیمی

بودکهرســـانههاباآنازدرمخالفـــتبرآمدند.
ایـــنگفتوگودربـــارهاتفاقاتســـال1395وبرنامههـــایامروزشـــرکتبهرهبرداربـــرایعمارت
مسعودیهاســـت.ذکریکموضوعلازماســـت؛دراینگفتوگواکبرتقیزاده،رئیسپروژهمرمت
واحیـــایعمارتمســـعودیهمیگوید:»بـــرایهمهبرنامههـــایفرهنگیانجامگرفتـــهدرعمارت
مســـعودیهســـندومدرکدارد.«اماســـال1395که»آزادهاخلاقی«عکاسوکارگردانمستندنگار،
صحنه»بهتوپبســـتنمجلسازســـویلیاخوفروســـی«رابازســـازیکرد،»فرشـــیدعبدالهی«
مدیرفنیومهندســـیوقتصندوقاحیابهروزنامهایرانگفت:ناظـــرانصندوقبهصورتکاملاً
اتفاقیازاینبازســـازی،خبردارشـــدهاند.عبدالهیگفت:درهیچیکازبندهایتوافقنامهبین
صندوقوشـــرکتعظامچنینکاربـــریوواگذاریفضابهگروههایهنـــریوفیلمبردارینیامده
اســـتواینتصمیمعظـــامبرخلافتوافقطرفینوخلافاســـت.مرحـــوم»محمدرضاپوینده«
رئیسوقتصنـــدوقهمبه»ایران«گفتهبود:اگرقرارباشـــدکهکاربریدیگـــریبرایآنتعریف

شـــودبایددوبارهبهمزایدهگذاشـــتهشود.

ایران

ما گالری های نقاشی، مینیاتور، خط خواهیم داشت. هنرمند اینجا 
می تواند آثارش را هم عرضه کند.« تقی زاده در پاسخ به این سؤال که 

آیا نمایشگاه دائمی خواهید داشت هم می گوید: »بله. مثلاً فرض کنید 
ما تعدادی تابلو نقاشی یا کار فلز که متعلق به آقای تناولی است را در 

اینجا به نمایش می گذاریم. این نمایشگاه دیگر ثابت است.« او در 
پاسخ به این سؤال که آیا مثل گالری دار ها از هنرمندان درصد می گیرید؟ 

می گوید: بله. فرض کنید یک عکاس 5 اثر را هم برای فروش معرفی 
می کند. درصدی از آن فروش به ما می رسد.

فرســـایش و تخریب اســـت، هیـــچ کار مرمتی و 
استحکام بخشـــی در آن انجام نشد. باوجود این 
به محض بازگشـــت، درصدد رفـــع خطر و مرمت 
اضطراری برآمدیم و داربســـت های بیرونی را برای 
ســـردر پیـــاده در آخرین هفته اســـفندماه ســـال 
1401 بناکردیـــم. چـــرا کـــه ایـــن بخش از بـــالا در 
حـــال ریختن بود و ممکـــن بود بـــرای رهگذران 

خطرســـاز شود.
دیوارسمتغربیخیابانملتهمان

زمانهمشکمدادهبود.
درحـــال مرمت اضطراری آن هســـتیم. همچنین 
گچ بـــری روی نمـــا در بخش هایـــی طبلـــه کرده 
و ریختـــه بـــود کـــه اکنـــون در حـــال تثبیـــت آن 
هســـتیم. تمیـــزکاری گچ بری هـــا نیـــز در جریان 
است. مرمت کاشـــی ها، کتیبه های خطی درون 
سرســـرا  را کـــه مخاطرات جـــوی در حال تخریب 
آن اســـت نیز در دســـت داریم. ایـــن کتیبه ها در 
کارگاه مرمـــت کتیبه های خطـــی در حال مرمت 

. هستند
دلیلآنبریدگیایجادشدهروی
ستونهایحیاطداخلیچیست؟

این یـــک معضل ســـازه ای نیســـت. در گذشـــته 
روی ســـتون اصلـــی رنـــگ زدنـــد. وقتی ســـطوح 
بیرونـــی رنـــگ زده می شـــوند، بـــاران و رنـــگ و 
رطوبت ســـبب بازشدن قشـــای رویی و درنهایت 
باعـــث نفـــوذ رطوبت می شـــود، گچ پشـــت این 
رنگ هـــا به دلیل رطوبـــت صدمـــه دیده اند. نظر 
فعلی من این اســـت که باید بررســـی بیشـــتری 
در خصـــوص این ســـتون ها انجام شـــود. درحال 
حاضـــر گمانه هایـــی زده ایـــم تا به هســـته اصلی 
چـــوب برســـیم و عمومـــاً چـــوب از پایه ســـتون 
آســـیب می بیند از این رو نیاز اســـت تا مطالعات 
بیشـــتری داشته باشیم. مشـــکل سازه ای نیست 

و مربـــوط به ارائه اســـت.
دراین5سالچقدرآسیببهعمارت

واردشد؟
پاسخ این سؤال خیلی ســـخت است و نمی توان 
گفت کـــه چند درصـــد بنا فرســـوده تر شـــده اما 
قطعاً فرســـایش اتفاق افتـــاده. مرمت اضطراری 
یـــک بنـــا را نبایـــد به فـــردا موکـــول کرد چـــرا که 
شـــیب تخریب بـــه یکباره زیـــاد می شـــود. حتی 
نمی تـــوان گفت چنـــد درصد بنـــا نیازمند مرمت 

اضطراری اســـت.
قضیهساختسرویسبهداشتیدرحیاط

پشتیعمارتچیست؟
ایـــن ســـرویس بهداشـــتی بخشـــی از تجهیـــز 
کارگاه مرمـــت و البته موقت اســـت. تعـــدادی از 
استادکاران و کارشناســـان مرمت ما در اتاق های 
حیـــاط پشـــتی می خوابنـــد و نیازمند ســـرویس 
بهداشـــتی هســـتند. برای رفع نیاز آنها این سازه 
ســـاخت شـــد. از آنجایی کـــه خریـــد و جانمایی 
کانتینرهـــای آمـــاده ســـرویس بهداشـــتی هزینه 
هنگفتـــی به همـــراه داشـــت و امکان آســـیب به 
بنـــا را زیاد می کرد و وجـــود درخت در حیاط مانع 
انتقال بود، در صدد ســـاخت ســـازه برآمدیم. با 
پایـــان کارگاه هـــای مرمتـــی هم برچیـــده خواهد 
شـــد. ســـاخت آن بـــا هماهنگـــی شـــورای فنـــی 

صنـــدوق احیا بوده اســـت.
فکرمیکنیدمرمتبناچندسالطول

بکشدوچقدرهزینهمیخواهد؟
پیش بینـــی ام 4 ســـال اســـت. نزدیـــک بـــه 200 
میلیـــارد تومـــان البتـــه بـــدون تجهیـــز - هزینـــه 

می خواهـــد.
سالبهرهبرداریازعمارتمسعودیهدر
قراردادچهسالیعنوانشدهاست؟

از زمانی که به اصطلاح کار تکمیل شود.
یعنیبعدازمرمت.اجازهبدهیدبه

سالهایقبلبرگردیم.شمابنارامرمتو
احیانکردیدامابهرهبرداریراشروعکردید.

ای کاش الان هم این کار را دوباره بکنیم. ســـؤال، 
سؤال خیلی خوبی است.

اماکارشماطبققانوننبود.
خیلـــی ســـؤال خوبـــی بـــود. مـــن از منظـــر یک 
و احیـــا می کنـــم  کار مرمـــت  کـــه  کارشـــناس 
می گویـــم. چـــه در زمانی کـــه پروژه هـــای مرمتی 
آذربایجان را داشتم چه در طرح پردیسان)تغییر 
کاربـــری بناها بـــه مراکز گردشـــگری(، همیشـــه 
در کارگاه را بـــه روی مخاطـــب بـــاز گذشـــته ام. 
نتایج مثبتی مثـــل انضبـــاط  کارگاه، به روز بودن 
استادکاران، استفاده از تمام زمان کاری و... را در 
پی دارد، چون مخاطب و افکارعمومی ناظر بود.
درآمدزاییازیکبناکهمرمتنشدهباباز
کردنکارگاهبهرویمخاطبفرقدارد.

اجازه بدهیـــد، هنوز به مســـعودیه نرســـیده ام. 
این مســـأله جزو اصول من در بیـــش از 40 پروژه 
مرمتی بوده اســـت. گفتم در عمارت مســـعودیه 
هم باید به روی مخاطب باز باشـــد. نوروز ســـال 
90، مدیرعامـــل وقـــت صندوق گفت بـــرای نوروز 
در عمـــارت برنامـــه بگذارید کـــه مـــردم بیایند. 
کلی برنامه گذاشـــتیم. بعد از صنـــدوق احیا با ما 
تمـــاس گرفت که بخشـــی از فضـــا را بهره برداری 

کنید. موقت 
پسبااجازهصندوقاینکارراانجام

دادید؟
بلـــه. همـــه توافق ها مکتوب اســـت. از ما نقشـــه 
جانمایی خواستند، فعالیت ها را مشخص کردیم 
و نقشـــه جانمایی را برای صندوق فرســـتادیم. در 
ایـــن ماجرا برد بســـیار زیادی داشـــتیم؛ چون پای 
مـــردم را بـــه اینجا باز کردیـــم. توانســـتیم اینجا را 
معرفـــی کنیم. اصلاً قبـــل از ســـال 1389 عمارت 

مســـعودیه را چه کســـی می شناخت؟
ایننکتهدرستیاست

مســـعودیه پررنـــگ شـــد و عکـــس آن بـــدون 
درخواســـت ما توسط شـــهرداری منتشر شد. به 
جایی رسید که سفرا و کاردارهای سفارتخانه های 
مختلـــف همـــه اینجا بودنـــد. یعنی یـــک فضای 
فرهنگـــی ســـاختیم. شـــما ببینید ســـود مـــا در 
کجاســـت؟ خیلی هـــا فکـــر می کنند که ســـود ما 
در فـــروش چـــای اســـت. مگـــر چای چقـــدر در 
روز می فروشـــد که ســـود داشته باشـــد؟ کسانی 
که اینجـــا چـــای می دادند همـــه آرتیســـت تئاتر 
بودند. فضا را به این ســـمت بـــرده بودیم. اینجا 
پرفورمنـــس اجرا می کردند، یعنـــی به یک تقاضا، 
فـــرم دادیم. این تقاضا وجود نداشـــت. خدماتی 


